
Má doma dva Zdeòky, manžela 
a"syna. Ten první má oèi modré, 
druhý hnìdo-zeleno-šedé. Po ní. 
Až"pùjdete k oèní lékaøce Petøe Pa-
storové na návštìvu, všimnìte si.
„Tatínek mìl modré, maminka hnìdé 
– a mnì se to takhle smíchalo,“ 
usmívá se.

Pokraèování na stranì 4

Pøibylo nám sousedù,
nejvíce za poslední léta

Tolik nových domù jako vloni se 
ve"Staré Bìlé dlouho nepostavilo. 
V"roce 2008 jich pøibylo 28. Jen pro 
srovnání: pøedloni to bylo 18 a ještì 
o"rok døíve jen 11. S loòskem se dá 
srovnat snad jen rok 2004, kdy staro-
bìlský stavební odbor zkolaudoval 
23 novostaveb.

V loòském roce se také rozšiøovaly 
domy, které už stojí - v pìti z nich je 
teï o byt víc.

„Urèitì je to dobrý pocit žít v loka-
litì, o kterou je takový zájem. Územ-
ní plán dává pøedpoklady v pokraèo-
vání tohoto trendu, chybí víc pøipra-
veného území a roli bude hrát i do-
stupnost financí,“ myslí si starosta 
Staré Bìlé Josef Holáò.

Pokraèování na stranì 2

S mrkví to doma nepøeháníme

! ! ! OHLASY OBECNÉ A OBECNÍ  ÈÍSLO 2 ÚNOR 2009 ZDARMA

Po rybníku u starobìlského koupa-
lištì se namísto bruslaøù prohánìl 
bagr. Jeho rypadlo hloubilo dno - 
vybíralo z nìj nános bahna a špíny.
 „Potøebujeme rybník vyèistit a také 
snížit hladinu, a to asi o pùl metru, 
aby do nìj mohla natékat pramenitá 
voda. Abychom ji už nemuseli 
pøeèerpávat,“ vysvìtluje starobìlský 
starosta Josef Holáò. „A budeme 
hledat i další možný pøítok,“ 
doplòuje.

Pokraèování na stranì 2

Tohle jsou 
budoucí školáci
„Liduško, podívej se na obrázek a øe-
kni mi, co je dole,“ ptá se uèitelka. 
„Jablíèko, kytièky, keø,“ odpovídá jí 
soustøedìnì šestiletá holèièka. Stejnì 
jako další dìti pøišla s"rodièi k"zápisu 
do starobìlské základní školy. Z vìt-
šiny z"nich budou v"záøí spolužáci.

Zápis vypadal trochu jinak, než 
možná mnozí èekali – dìti pøi nìm 
pracovaly v"malých skupinkách, 
bez"rodièù. A pochvalovala si to i uèi-
telka Milada Šlechtová: „Jsem tu no-
vá a tohle se mi vážnì líbí. Dvanáct 
let jsem dìti zapisovala klasicky, 
ale"takhle je to mnohem lepší, dìti se 
tolik nebojí, když jsou spolu,“ myslí 
si.                 Pokraèování na stranì 3

Bagr ukusoval
ze dna rybníka

Statutární mìsto Ostrava - mìstský obvod Stará Bìlá vyhlašuje

Projekty spolu s pøihláškami zpracovanými na pøedepsaném formuláøi musí být nejpozdìji 
do 2.3.2009 doruèeny na adresu: ÚMOb Stará Bìlá, Junácká 127, 724 00 Ostrava - Stará Bìlá

Zaslané projekty se pøedkladatelùm nevracejí a dùvody nepøijetí se nesdìlují.
Rozdìlení grantù bude provedeno na zasedání zastupitelstva MOb Stará Bìlá v"bøeznu 2009.

Podmínky výbìrového øízení najdete na www.starabela.cz na úøední desce.

výbìrové øízení pro udìlení grantù z oblasti kultury,
sportu a spoleèenských aktivit pro rok 2009



Z jednání rady
a zastupitelstva
Rada na svém 48. a 49. zasedání 
mimo!jiné rozhodla

! na základì písemné stížnosti 
Ing."Jaroslava Šedìnky (majitel 
orné pùdy podél polní cesty na 
Krmelín) o pøesazení stromù, kte-
ré jsou vysazeny podél cyklostez-
ky na MK Gregárkova a zasahují 
èásteènì do jeho soukromého 
pozemku.
! na základì vydání pøíkazu o do-
pravním znaèení na místní komu-
nikaci III. tøídy ul. Gregárkova 
a"návrhu na zmìnu zatøídìní této 
komunikace
! o vyslovení souhlasu se zmìnou 
zatøídìní ul. Gregárkovy na MK 
IV. tøídy – cyklotrasa, což zname-
ná vylouèení jakékoliv motorové 
dopravy v"takto oznaèeném úseku.
! o vyslovení souhlasu k"umístìní 
stavby „Cyklostezka Odra-Mora-
va-Dunaj v"Moravskoslezském 
kraji“ na pozemcích, které jsou 
svìøeny MOb Stará Bìlá.
! o odstoupení od smlouvy s"fir-
mou Jaromír Mièulka údržba vo-
zovek na zhotovení MK cyklotrasa 
Ostrava – Stará Bìlá (dokonèení 
nového povrchu na MK Gregár-
kova).
! o uzavøení dodatku è. 1 k"nájem-
ní smlouvì s"firmou STAVBA 
MUTINA s.r.o., - kterým se rozši-
øuje stávající pronajatá plocha  

2v"areálu AGRO o 10 m  s"úèin-
ností od 1.1.2009.
! o zadání zakázky na zhotovení 
a"montáž 2 ks zastøešení nad vcho-
dy na rampì školní jídelny firmì 
Ing. O. Dlouhý za cenu 15 470 Kè.
! na základì doporuèení bytové 
komise rozhodla o pøidìlení 
nových obecních bytù a uzavøení 
nájemních smluv s"tìmito obèany: 
byt è. 2 (1+1) Šárka Mrukviová, è. 
3 (1+1) Mgr. Ladislav Paták, è.4 
(1+1) Tomáš Folta, è. 5 (1+1) Ing. 
Radim Krejèíèek, è. 6 (1+3) Lukáš 
Trèka a Martina Mandrlová.
! o zadání zakázky na vybagro-
vání obecního rybníku u letního 
koupalištì firmì Stavby Škrobá-
nek s.r.o., za cenu 325"647 Kè.
! o zadání zakázky na rekonstruk-
ci povrchu cyklotrasy MK Gregár-
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kova firmì JANKOSTAV s.r.o., 
za cenu 934 879 Kè.
! o zadání zakázky na vybudování 
chodníkù podél ul. Proskovická 
a"Mitrovická firmì Ing. Tomáš Šu-
lák realizace staveb za cenu 
5"571"393 Kè.
! o poøízení nové zahradní techni-
ky pro údržbu zelenì v"MOb Stará 
Bìlá (1 ks zahradní traktor  a 1 ks 
motorová pila vèetnì pøíslušen-
ství) za cenu do 145"000 Kè.

Pøibylo nám sousedù,
nejvíce za poslední léta
Dokonèení z titulní strany

Mezi novými obyvateli jsou také 
Hodinovi. Namísto bytu ve tøetím pa-
tøe v Ostravì-Zábøehu teï mají malý 
bezbariérový domek. „Chtìli jsme 
bydlet nìkde na jihu Ostravy, zdá se 
nám to nejpøíjemnìjší èást mìsta. 
Je"to blízko do lesa i do centra. Navíc 
èasto jezdíme do Beskyd, máme tam 
chalupu, a odtud je to vážnì kousek,“ 
vysvìtluje Vladimír Hodina, který se 
do Staré Bìlé pøistìhoval s manžel-
kou a synem loni na podzim.

Jejich dùm vypadá na první pohled 
úplnì normálnì. Kdo jej ale vidìl 
rùst, ví, že je vlastnì ze døeva, až 
na"nìm je omítka. „Je to døevostavba, 
zvolili jsme ji proto, že to bylo 
nejrychlejší.“

Dùm byl hotový opravdu rychle - 
v"bøeznu stavaøi poprvé kopli do ze-
mì, koncem záøí už Hodinovi bydleli. 
Navíc je jejich dùm nízkoenergetický 
– pøíliš se v nìm nemusí topit, a pøesto 
je v nìm stále teplo.

„Døevostavby jsou v módì,“ potvrzu-
je Martin Novák ze stavebního odbo-
ru zdejšího úøadu. „Dají se postavit 
i"za dva mìsíce. Stavebníci dále vy-
užívají ve vìtší míøe tepelná èerpa-
dla,“ popisuje nové trendy v bydlení. 
I nízkoenergetických èi pasivních do-
mù, kde hodnì ušetøíte za topení, 
ve"Staré Bìlé právì pár roste.

Jenže postavit dùm není jen tak – 
majitelé tìch nových èi právì rostou-
cích by mohli vyprávìt. Staveništì 
lákají zlodìje. A tak vloni zmizely 
ze"staveb tøeba sbíjeèky, vibraèní 
pìchy, okapy i pìtimetrové trámy. 
„Ty nìkdo ukradl za bílého dne. Po-
dle oèitých svìdkù si je zlodìj odvezl 

na dvoukoláku. V noci zase nìkdo 
ukradl už zapìnovaná okna. Vyøízl si 
je a vzal s sebou,“ popisuje neuvìøi-
telné pøíhody Novák, jehož odbor 
loni vydal 15 nových stavebních 
povolení. „Poslední èíslo popisné, 
které jsme loni vydali, je 1240,“ 
dodává.

Na další tìžkosti upozoròuje sta-
rosta Holáò: „Bydlení ve vlastním 
mùže být v poèátcích pro nìkoho 
i"zklamáním, nìkomu chybí lepší do-
pravní dostupnost, jinému anonymi-
ta panelového domu, nìkdo oèeká-
val za své peníze samotu u lesa,“ my-
slí si. A jak upozoròuje, stavebníci už 
nejsou osvobození od danì z nemovi-
tostí. „I když je tato daò pøíjmem 
obce, nemáme zájem na jejím zvyšo-
vání a chceme získávat finanèní 
prostøedky hlavnì z jiných zdrojù.“

(jb)

Bagr ukusoval
ze dna rybníka

Dokonèení z titulní strany

Rybník už øadu let žádný pøirozený 
pøísun vody nemìl, dostávala se 
do"nìj jen voda deš�ová èi splašková. 
Voda z okolních pramenù konèila 
v"kanalizaci koupalištì a do rybníka 
se dostávala jen èerpadlem. Èas 
od"èasu na to doplatily i ryby, které 
tam chovali hasièi. „Obèas se stalo, 
že uhynuly,“ popisuje Josef Holáò.

Na prohloubení dna vyèlenil staro-
bìlský úøad 300 tisíc korun, ale èást-
ka není definitivní – bude záležet 
na"skuteèném množství bahna, kte-
ré"bagry nakonec vytáhnou, ale také 
na poèasí. „Díky mrazùm mùžeme 
nìjaké peníze ušetøit. Nebude tøeba 
zpevòovat dno panely,“ øíká starosta. 
Jeho úøad už má plán, co by mohlo 
být s rybníkem dál: „Obec jej vyèistí, 
napustí a nabídne nìkomu, kdo by jej 
mohl spravovat.“                         (jb)
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75 let

Pavlína Habláková,

ul. Na Zámèiskách

80 let

Antonín Šedìnka, ul. Na Mlýnoze

Zdenka Šimeèková, ul. Mitrovická

Ludmila Bergrová, ul. Kališní

87 let

Ing. Jan Vìtìch, ul. Gregárkova

Anežka Hoøínková, ul. Hoøínkova

Krátké zprávy
a oznámení

Volný pokoj v domì
s peèovatelskou službou
ÚMOb Stará Bìlá oznamuje, že se 
uvolnil 1 pokoj v"Domì s"peèova-
telskou službou. Zájemci mohou 
podávat žádosti do 16.2.2009.

Mìstský obvod Stará Bìlá ozna-
muje, že v nastavbì nad školou je 

2volný byt (3+1), plocha 133 m . 
2Cena 75,-Kè/m .

Bližší informace podá paní Richte-
rová, tel.: 599 424 107.

Volný byt v nastavbì

Ještì jedna vzpomínka
na Vánoce

Jak se blížil advent, pøišel i èas 
našeho již tradièního pøedvánoèního 
koncertu. Všichni jsme se na nìj 
tìšili, nejen proto, že rádi zpíváme, 
ale i pro celou vánoèní atmosféru. 

Pøíprav se ujaly paní uèitelky 
Gavlová a Nyczová. Zájem o úèast 
na"koncertu byl veliký, bohužel 
ne"u"všech vydržel. Pøípravy na tento 
slavnostní den nám trvaly celý mìsíc. 
Pravidelnì jsme se scházeli v"malé 
hudebnì.

Koneènì nastal oèekávaný den 
a"my jsme ve ètvrtek 18. prosince 
vystupovali v"kostele svatého Jana 
Nepomuckého. Kostel byl plný lidí 
a"moc pìknì vyzdobený, což pøispìlo 
k"vánoèní atmosféøe. Sklidili jsme 

veliký potlesk, z"èehož jsme mìli 
ohromnou radost.

Moc dìkuji paním uèitelkám, 
že"s"námi mìly trpìlivost, a také panu 
faráøi za to, že nám dovolil zpívat 
v"kostele. Už teï se tìším na pøíští 
adventní koncert. Pøijdete?

Veronika Vysoudilová, 5. A

O odložené lednièce
Byla jednou jedna lednièka, bílá, 

ale vypnutá. Ten, komu patøila, už ji 
nechtìl. Možná byla pokažená, mož-
ná jen stará, nemoderní. A tak ji 
jednou – když si myslel, že jej nikdo 
nevidí – chtìl odvézt tam, kde se to ta-
kovými starými a nepotøebnými 
vìcmi jen hemží. Do sbìrného dvora.

Úmysl dobrý, úvaha správná, 
až"na"takovou drobnost: že se ke vra-
tùm dvora vydal v den, kdy bývá za-
vøeno. Bylo to ve ètvrtek 25.12.2008. 
Hrdina naší pohádky o lednièce si 
možná nevšiml, že je zrovna Boží 
hod, kdy by každý druhý pøedpo-
kládal, že bude zavøeno. Jde spíš o to, 
že starobìlský sbìrný dvùr nemívá 
otevøeno žádný ètvrtek.

Ale náš rek nezaváhal. Lednièku 
nechal pøed vraty na pospas osudu, 

nasedl do fordu státní poznávací 
znaèky 5T5 32-03 a zmizel. A že mu-
sel do dvora jeho lednici nakonec 
dopravit nìkdo jiný, to už jej asi 
netrápilo.

Jenže ono je to ještì horší: tenhle 
kovboj z našeho pøíbìhu nebyl první 
a troufnu si tipovat, že ani poslední, 
kdo nechal haraburdí pøed vraty sbìr-
ného dvora. V pohádkách konèívá zlo 
na lopatkách, dostává za vyuèenou. 
Dobro vítìzí na celé èáøe. Nám by sta-
èilo, kdyby všichni pochopili, že ce-
dulka na vratech, kde stojí, aby tam li-
dé NIC nenechávali ležet ani stát, 
znamená pøesnì to, co se tam píše. 
Otevírací doba sbìrného dvora je 
taktéž napsaná na vratech, ale najdete 
ji tøeba taky na internetu, na webo-
vých stránkách starobìlského úøadu 
(www.starabela.cz).

Jana Bohušová

Kocourek Josef
Vám nabízí

èištìní kobercù
a sedacích souprav

pùjèování stroje
K rcher

mytí oken

úklidové práce
i nastálo

Mobil 1: 606!363!300
Mobil 2: 737!675!949

v

v

ä

v

v

Tohle jsou 
budoucí školáci

Dokonèení z titulní strany

Budoucí školáky èekalo koleèko 
dovedností, kde mìli ukázat, co vše-
chno zvládají. „Dívám se, jak umìjí 
nakreslit postavu, kterou rukou píšou 
nebo jak u toho sedí,“ vysvìtluje 
Milada Šlechtová, co èeká dìti na je-
jím stanovišti.

Jinde zase poèítají, mluví, zpívají. 
A jejich rodièe èekají, jak to všechno 
dopadne. „Mám tady syna,“ vysvìt-
luje tatínek Honzíka, proè tak nervóz-
nì pøešlapuje za dveømi. Maminka 
malé Terezky je naopak úplnì klidná: 
„Do školy se tìší a urèitì to zvládne.“

(jb)

My tøi králové jdeme k!vám
Pokud jste byli zrovna doma, možná 

i u vás mezi 3.-11.lednem zazvonili tøi 
králové. Na hlavách mìli koruny, 
na"ramenou pláštì a v ruce"kasièku se 
znakem Charity – vybírali peníze 
pro"tradièní Tøíkrálovou sbírku.

Kdo pøispìl, dostal malièký kalen-
dáø, tøíkrálový cukr do kávy èi èaje 

a"hlavnì požehnání, a� je ten letošní 
rok opravdu dobrý.                      (jb)
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Petra Pastorová   oèní lékaøka

Narodila se v roce 1969 v Ostra-
vì, ve znamení støelce. Po gymná-
zium se rozhodla pro medicínu – 
vystudovala ji na Univerzitì Palac-
kého v Olomouci. Profesní dráhu 
zaèala na oèním oddìlení Vítko-
vické nemocnice, kde potkala své-
ho dnešního manžela Zdeòka. 
Zároveò pùsobila v Oèním centru 
Videat, které se specializuje 
na"operace laserem.

V roce 2003 si otevøela vlastní 
ordinaci pøímo v domì, kde bydlí, 
na Valovì ulici v Ostravì-Staré 
Bìlé. Dnes to kombinuje - tøi dny 
v"týdnu je v ordinaci, dva v nemoc-
nici.

S manželem, který je primáøem 
oèního oddìlení ve Vítkovicích, 
má syna Zdeòka (5). Všichni spolu 
rádi lyžují, starají se o zahradu 
a"jezdí na rodinnou chalupu 
do"Beskyd.

sta zákrokù se dìlá ambulantnì. 
Ve"vítkovické nemocnici už na oè-
ním není ani lùžkové oddìlení,“ 
vypráví lékaøka.

Na svém oboru má ráda, že je po-
zitivní. Jinak øeèeno – oèní pacienti 
lékaøùm pod rukama neumírají. 
„A"pøi vyšetøování èlovìka nic ne-
bolí. Mìøíme, svítíme, maximálnì 
foukáme, ale nedìláme nic, co by 
èlovìka bolelo.“

Petra Pastorová ráda vidí, když se 
jejím pacientùm daøí lépe. „Ráda dì-
lám s dìtmi, s tìmi brejlièkovými. 
Sleduju, jak rostou a jestli se jim oèi 
zlepšují.“ A její recept na dobrý zrak? 

Dokonèení z titulní strany

Oèi jsou pro ni dùležité – ne jejich 
barva, ale to, co umìjí. „Zrak je podle 
mì stìžejní smyslový orgán. Když 
nìkdo neslyší, nechodí, nemá èich 
èi"hmat, je to hrozné, ale když nevidí, 
to je podle mého to nejhorší. Oèi jsou 
pro orientaci èlovìka moc dùležité.“

Na medicínu ji navedl tatínek, en-
dokrinolog. A ona si vybrala, že bude 
léèit právì oèi. „Bavily mì chirur-
gické obory, chtìla jsem operovat, 
ale"klasická velká chirurgie je pro že-
nu fyzicky nároèná. Tøeba operace 
hrudníku, kde stojíte i tøi hodiny vku-
se. Oèní operace, to je malá chirurgie. 
A mnì se poštìstilo se k operování 
opravdu dostat,“ øíká.

Primáø = šéf = manžel
Hned po škole nastoupila do vítko-

vické nemocnice – a zùstala 9 let. 
Primáøem tam byl – a dodneška je – 
Zdenìk Pastor. Teï už její muž. 
„Vzali jsme se až po narození Zden-
dy, ale dlouho mi šéfoval, když už 
jsme byli partneøi,“ popisuje Petra 
Pastorová.

Práci po boku svého muže si po-
chvaluje, pracovnì se vídají dvakrát 
týdnì v nemocnici. Jen jemu se prý 
v"poslední dobì zdá, že si k nìmu 
jeho žena dovolí víc než ostatní. „Prý 
jsem na nìj nìkdy drzá,“ rozkrývá 
s"úsmìvem jejich profesní soužití.

Dìlí je tøináct let a spojuje kromì 
profese témìø šestiletý syn Zdenìk. 
Narodil se v roce 2003, ve stejném ro-
ce, kdy se Petra Pastorová rozhodla, 
že si otevøe vlastní ordinaci. Doma. 
„Když byl Zdenda malý, bylo to fajn 
– byla u nìj chùva a já byla poøád 
v"domì, kdyby bylo tøeba. Ale po pár 
letech jsem si uvìdomila, že se vlast-
nì nikam nedostanu. Že když si kou-
pím nìco na sebe, nemám v tom kam 
jít, protože v ordinaci chodím v bí-
lém. Chybìl mi kontakt s dalšími 
lidmi. I proto jsem se na dva dny v tý-
dnu vrátila do nemocnice,“ vysvìt-
luje.

Má ráda brejlièkové dìti
Zatímco v ordinaci nejèastìji 

pøedepisuje pacientùm brýle, v ne-
mocnici se pravidelnì dostane na sál 
– a když o tom zaène vyprávìt, cítíte, 
jak ji to baví. „Nejbìžnìjší operace, 
kterou dìlám, je šedý zákal. Je to de-
setiminutovka, i s pøípravou není pa-
cient na sále déle než dvacet minut,“ 
popisuje.

Jak se medicína zdokonaluje, kvùli 
operací oèí už mnohdy pacienti ne-
musejí v nemocnici  nocovat. „Spou-

S mrkví to doma nepøeháníme S mrkví to prý u Pastorù nepøehánìjí, 
jedí ji úplnì normálnì. „Je v ní sice 
vitamín A ten je pro oèi dobrý, 
ale"že"bych mrkev nìjak extra zdù-
razòovala, to ne. Nic se nemá pøehá-
nìt,“ øíká oèní specialistka. „Dùležitá 
je dobrá strava jako celek. Hodnì 
ovoce, zeleniny. A taky sportu.“

Jana Bohušová

28.února 2009 ve 20:00 hodin

Jako již tradiènì také tento rok Sdružení rodièù

pøi ZŠ Ostrava – Stará Bìlá poøádá ŠKOLNÍ PLES.

Rádi bychom Vás tímto na nìj pozvali

a spoleènì s!Vámi prožili pøíjemný veèer

plný tance a zábavy.

se bude konat v!sobotu 

v!Katolickém domì ve Staré Bìlé.

K!tanci i k!poslechu Vám bude hrát skupina Sága.

Bohatá tombola a obèerstvení zajištìno.

Pøedprodej vstupenek: R. Staòková – 604!567 784
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Ohlédnutí za èinností
hokejového oddílu

TJ Sokol Stará Bìlá
Vážení pøíznivci starobìlského 

hokeje, dovolte mi malé ohlédnutí 
za"odehranými zápasy soutìže Mìst-
ského pøeboru.

Kolem poloviny srpna loòského 
roku zaèal oddíl trénovat pod vede-
ním trenéra Milana Šebesty, který na-
sadil vysokou la�ku a snažil se nás 
pøipravit na zaèátek soutìže. Trenér 
dostal za úkol sestavit základní muž-
stvo patnácti lidí, kteøí museli projít 
jeho sítem.

Zaèátky soutìže byly velice tìžké, 
nebo� los nám nadìlil, øekl bych, 
ty"nejtìžší soupeøe. Z prvních šesti 
zápasù jsme nevyhráli ani jeden. Ná-
lada v týmu byla sice špatná, ale brzy 
pøišel zlom. „Jestliže prohrajete sed-
mý zápas, odstupuju,“ prohlásil tre-
nér. Nezbývalo než vyhrát. A vyšlo 

to. Posílili jsme sebevìdomí a zaèalo 
se nám daøit. Následovaly ètyøi výhry 
a další zápas jsme remízovali s nejsil-
nìjším mužstvem soutìže. Zdálo se, 
že jsme za vodou. Opak však byl 
pravdou. Po dvou prohrách se proje-
vila slabá stránka týmu. Nìjakou do-
bu jsme se nesešli v základní sestavì 
a neúèast dùležitých hráèù, a že jich je 
v týmu dost, vedla k dalším neúspì-
chùm až do konce listopadu.

V prosinci jsme odehráli tøi mi-
strovská utkání, z nichž pouze jedno 
jsme prohráli, a tak jsme získali páté 
až šesté místo v tabulce.

Svátky se pøiblížily, ale ještì pøed 
dlouho oèekávanou pauzou jsme se 
rozhodli zakonèit rok jak jinak 
než"hokejem. 21. 12. srovnaly své sí-
ly týmy A a B. Po domluvì obou ka-
pitánù byli hráèi promícháni „rybní-
kovým“ zpùsobem. Že neznáte? Ho-
kejky na hromadu, jedna vlevo, druhá 
vpravo a hned jsou tu dva týmy. 
Zápas probíhal v bojovném duchu, 

kterým pøekvapili zejména døíve 
narození, nikdo však nechtìl zùstat 
pozadu. Výsledek 8:4 není nijak 
podstatný, protože vítìzem je pøece 
každý, kdo má chu� si jít ještì za-
sportovat. Celé klání jsme zakonèili 
pohoštìním zlatavým mokem a záro-
veò jsme projednali problémy spoje-
né s valnou hromadou oddílu hokeje.

Závìrem bychom rádi pozvali vše-
chny spoluobèany a pøíznivce sportu 
na tradièní Hokejový ples, který se 
bude konat 21. 2. 2009 v 19 hodin 
v"prostorách KD.

V roce 2009 hrajeme pravidelnì 
každé úterý v 19.00 hodin až 
do"3."3."2009 naše mistrovská utkání 
na malé hale ÈEZ arény. Vstup je 
na"všechny naše utkání zdarma. Zve-
me své pøíznivce a pøejeme všechno 
nejlepší v novém roce.

Za hokejový oddíl
Karel Stanìk a Marek Èechman

Dne 3. ledna 2009 od 13 hod. se 
uskuteènil desátý roèník Tøíkrálové-
ho turnaje ve stolním tenisu, který 
uspoøádala jednota Orla Stará Bìlá 
a"Katolický lidový dùm. Tento jubi-
lejní 10. roèník se konal v rámci oslav 
100 let od založení Orla. Díky dotaci 
ústøedí Orla jsme mohli zkvalitnit 
hráèské prostøedí novými sí�kami, 
mantinely a poèítadly.

Turnaje se zúèastnilo 41 hráèù, 
z"toho 8 v kat. žáci, 10 v kat. junioøi, 
6"v kat. ženy, 12 v kat. muži a další 
ve"ètyøhøe.

Výsledky jednotlivých kategorií:

žáci:
1. Šimon Stošek, 2. Adam Obertan
junioøi:
1. Jan Zdráhal, 2. Michal Obertan

ženy:
1: Agata Kaòa, 2. Iva Urbánková

muži:
1. Pavel Holík, 2. Stanislav Bártek,

ètyøhra:
1. Jiøí Zezulka, Miroslav Leòko,
2. Petr Folta, Stanislav Bártek.

Finalisté získali vìcné ceny, me-

Výsledky Tøíkrálového turnaje 2009 daile, trièka s logem tøíkrálového 
turnaje a vítìzové navíc pohár. 
Novinkou tohoto roèníku byly také 
slavnostní fanfáry na trubku v podání 
Aleše Ševèíka. Více fotek uvidíte 
na"www.orelstarabela.cz .

Michal Hoøínek
Orel jednota Ostrava-Stará Bìlá

Salvy 2008: støílelo se o sto šest

Starobìlští cyklisté a hokejisté 
umìjí také obstojnì støílet. Ukázali to 
den pøed Silvestrem v tìlocviènì 
TJ"Sokol Stará Bìlá. Soutìže s"origi-
nálním názvem Salvy 2008 se zúèast-
nilo 13 družstev, v nich 38 jedno-
tlivcù.

Soutìžilo se ve tøech disciplínách – 
vestoje, kleèmo a vleže. V každé sérii 
mìli støílející 5 ran, terè byl vzdálený 
10 metrù.

V kategorii družstev vyhrálo trio 
Z."Stuchlý, L. Kleèka , S. Bártek. 
Mezi muži byl nejlepším støelcem 
Tomáš Stanìk, z"dívek trefovala terè 
nejpøesnìji jeho sestra Eva Staòková.

Naše podìkování patøí p.Blažkovi 
a"p.Remžovi jako hlavním rozhod-

èím. Ostatní èinovníci byli z øad spor-
tovních nadšencù - A.Kleèková. 
R."Blomberk, O.Dlouhý, Z.Hajný, 
K.Sýkora a další.

Jsme rádi, že byli hojnì zastoupeni 
i mladí závodníci. Obèerstvení nám 
v"sokolovnì zajistil  p. M. Janek.

Všichni šli domù v pøedposlední 

den roku 2008 velmi spokojení. 
Doufáme, že v roce 2009 se to podaøí 
zopakovat.

za organizaèní výbor František Kutáè

Stupnì vítìzù:
Družstva
1.Policie v"dùchodu 351 bodù

Z. Stuchlý, L. Kleèka , S. Bártek  
2.Myslivci 343  bodù

T. Stanìk , K. Stanìk , E. Staòková  
3.Mladí doktoøi vìdy 301  bodù

P. Kutáè , D. Mrkvica , V. Sýkora
Muži
1.T. Stanìk 125 bodù
2.Z. Hajný 120  bodù
3.S. Bartek 119  bodù
Dorostenky
1.E. Staòková 101  bodù
2.M. Hoøínková 65  bodù
3.B. Vavreèková 63  bodù



Prkna zvaná ski
aneb poèátky lyžaøského sportu
ve Staré Bìlé

Starobìlští sportovci - fotbalisté, 
hokejisté, cyklisté a další – se dlouhá 
léta scházejí ve spolcích, organizo-
vaných sdruženích, klubech, jedno-
tách, kde sdílejí zájem o stejný sport.

S"lyžaøi to u nás ve Staré Bìlé bylo 
trochu jinak. Zde nebyla touha po nì-
jakém sdružování v kolektivu, 
ale"prostá potøeba pohybu na lyžích 
v"zimních podmínkách. Ve Staré Bì-
lé a okolí je dostatek krásných míst, 
která pøímo vybízejí k"provozování 
lyžaøského sportu: lesy, lesíky, dlou-
hé lány polí, dùlky, pískovny, stránì. 
To vše lákalo, ba pøímo svádìlo 
k"sjíždìní a bìhání na lyžích.

Vždy� pøed 70 lety se po cestì, 
dnešní Mitrovické, jezdilo na saních 
tažených koòmi. Úplná „Ladova“ 
idylická zima, s cinkáním zvoneèkù 
saní a se spoustou snìhu. Tenkrát 
pro"úklid snìhu na cestì sloužili 
konì, kteøí táhli døevìný pluh, a tak 
byl sníh pøesouván na krajnici. 
Nebylo ani pomyšlení, že by se cesta 
sypala solí nebo struskou jako dnes.

V"bøeznu 1939 zaèala okupace naší 
obce. Od Polanky pochodovali 
nìmeètí vojáci s"hudbou. Hranicí 
s"nìmeckou Øíší byla øeka Odra. 
Na"hospodì Honcula, na naší stranì 
øeky, byli i naši celníci a na druhé 
stranì mostu pak byli nìmeètí 
finanèníci. Ubytování našich financù 
bylo ve vìtšinì pøípadù v"hospodì 
U"Matìje. Mezi nimi byl i starší cel-
ník pan Válek, který sloužil pøed zá-
borem nìkde v"Jeseníkách. Mìl asi 
šestnáctiletého syna Zdeòka, kte-
rý"vlastnil lyžaøskou výzbroj.

A hlavnì umìl výbornì lyžovat. 
Ten nás, kluky, uèil tajemství oblou-
kù, hlavnì takzvané telemarky. Spolu 
se mnou se to uèili Jaroslav Matýsek, 
Lojzík Lyèka a jiní kluci z"dolního 
konce naší dìdiny. Hlavním terénem 
našeho výcviku byla louka nad lesem 
Hùrka v"Sovinci a tak zvaný Šigutùv 
kopec nad dnešní prodejnou Citro-
enu. Další terény pak byly v"bìlských 
pískovnách. Novákova a Sýkorova za 
obchodem pana Sochorka. A lesík 
v"Sýkorovì dole - to bylo bývalé 
centrum bìlské kultury. Zde se 
konaly velké výlety organizací DTJ, 
Orla, Sokola, hrála se zde divadla 
v"pøírodì.

A pro nás kluky v"zimì tu byly krá-
sné zasnìžené svahy. Taky se lyžova-
lo okolo lesa Palesek, na Babí Huøe, 
smìrem k"Proskovicím, a pak na sva-

hu U Køíže, na opaèné stranì, pak 
v"Proskovicích za mateøskou školou, 
dále pak na Starou Ves na Jarkov-
ském kopci. Krásné bìžecké tratì, 
které slouží dodnes, jsou od lesa 
u"hajného, kdysi pana Duhana, smì-
rem na Krmelín, Pešatek a ke køíži 
v"Proskovicích.

Krásná pøíroda by byla, ale jak se-
hnat lyže? Ve Staré Bìlé je nikdo 
nemìl, do mìsta bylo daleko a hlavnì 
- na koupi lyží nebyly peníze. Pro de-
setiletého kluka to byl problém, kte-
rý jsem pøekonal vynalézavostí. 
Po"chalupách se válely staré rozbité 
døevìné beèky, už bez železných 
obruèí. Použil jsem dvì prkénka 
stejné délky, do kterých jsem žhavým 
háèkem od kamen vypálil vodící 
drážku na spodní èásti prkna, od špiè-
ky až k"patce. Samozøejmì že  prkno 
lyže se muselo vyhladit a špièka 
upravit.

Jako vázaní posloužil starý ojetý 
gumový pláš� z jízdního kola. Z nìj 
jsem uøezal pilkou dva  kousky, 
které"jsem pak vprostøed lyže po bo-
cích pøibil høebíky (cukláky). Vázaní 
bylo hotovo. Do nìj se nasunula bota, 
ale pozor - jaká bota! Byly to boty, 
které v"létì sloužily jako kopaèky 
na"fotbal a v"zimì pak jako boty 
na"brusle - pøitáhly se klièkou, aby je 
èelisti udržely.

Výroba holí byla jednoduchá: po-
sloužily lískové pruty. V dolní èásti 
byl vbit høebík pro lepší odraz, v hor-
ní èásti pak vypálená dírka pro pro-
strèení poutka na ruku. Dílo bylo 
hotovo a mohlo se lyžovat.

Ještì se musím zmínit o mazání: 
u"lyží „beèek“ bylo jednoduché. 
Používali jsme obyèejnou svíèku. 
Roztavený vosk se nakapal na skluz-
nici, poté se zažehlil starší žehlièkou. 
Rychlejší zpùsob byl, že se použila 
leštící pasta na parkety nebo linolea, 
která se nanesla na hadr a rozetøela 
po"skluznici. Takové mazání nevydr-
želo dlouho, ale nám, klukùm, to sta-
èilo. To byl úplný zaèátek. Ale i to 
staèilo k"základnímu lyžování.

Pozdìji jsem dostal jasanové lyže 
vyrobené mým strýcem stolaøem 

Janem Klegou. Mìly již vázání Hnit-
feld, kované èelisti, øíkalo se jim bak-
ny, které byly spojeny koženým øe-
menem se zapínací pøezkou pro uchy-
cení paty, ve které byla drážka, aby se 
pata mohla zvedat a aby nevypadla 
z"èelisti. Tím bylo umožnìno sjíždìní 
i bìhání a otáèení - s"poklekem vždy 
jedné nohy se daøily krásné telemar-
kové oblouky.

Vzpomínám na rok 1944, kdy jsem 
se poprvé dostal do hor - na Pustevny. 
S mým spolužákem Slávkem Poláš-
kem jsme jeli z"Paskova vlakem 
do"Frenštátu. Slávek mìl v"Trojano-
vicích strýèka. Odtud jsme šli pìšky 
na lanovku a už jsme byli ve snìho-
vém ráji. Tam jsme zažili smutnou 
pøíhodu. Celou Taneènici, Mamìn-
ku, Libušín a pustevenské hotely mìli 
obsazené Nìmci -Hitlerjugend - bylo 
jich hodnì. Bez lyží, v"botách, s"hulá-
káním nièili dojezdovou plochu blíz-
kého velkého skokanského mùstku.

V"tom roce bylo povinné odevzdá-
vání lyží nad 180 cm pro nìmeckou 
armádu, pro Wehrmacht. Mìli jsme 
strach, že nám je pøi zpáteèní cestì 
ve"vlaku vezmou, ale dobøe to 
dopadlo.

Pak pøišel rok 1945, osvobození, 
konec války i nové možnosti v ly-
žaøském sportu. Hlavnì ve vývoji 
lyží, vázaní a ostatní výstroje. Jasa-
nové lyže bez hran na skluznici jsou 
nahrazeny jasankami s"ocelovými 
hranami. Skluznice se za horka na-
pouštìjí voskem Skare. Na tom dobøe 
držely další vrstvy voskù zn."Skivo 
a"Toko. Vývoj pokraèuje dál. Skluz-
nice jsou z"texgumolitu, hrany ocelo-
vé, profilované, už bez šroubkù. 
Pozdìji z"umìlých hmot - laminá-
tové, kofixové atd.

Vývoj pokraèuje i ve vázaní, kte-
ré"se rozdìluje na sjezdové a bìžecké. 
U sjezdových pokraèuje vývoj pe-
vnými èelistmi, kandaharovým oce-
lovým lankem, vzadu s"pružinou 
a"vpøedu s"napínákem. Pokrokem 
pak bylo nahrazení pevné èelisti 
Markrovou otoènou bezpeènostní 
špièkou.
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Pøichází nebezpeèná doba, kdy bo-
ty byly pevnì spojeny s"lyžemi dlou-
hými øemeny. Tyto byly provleèené 
pøes ocelové kroužky, které byly 
pevnì pøišroubované na bocích lyží 
v"místì paty lyžaøské boty. Tím bylo 
zajištìno velmi dobré ovládaní lyží, 
ale docházelo taky k"èastým zlome-
ninám.

Vše je nahrazeno novým. Pøichází 
vázaní Tyrolia, Salomon a jiné. 
Po"lyžích „jasankách“ je tu nepøeber-
ná nabídka: hikorových, hatišek, 
elánù, kästlí, fischerek, rossignolek 
a"mnoha dalších.

Bìlští lyžaøi nevytváøejí svùj vlast-
ní lyžaøský oddíl, ale pøi Tìlový-
chovné jednotì Sokola poøádají 
v"zimním období autobusové lyžaø-
ské zájezdy do hor. V"autobuse se 
scházejí lyžaøi z"Proskovic, Staré 
a"Nové Bìlé. Bìhem zimy to bylo 5-6 
zájezdù. Pravidelnì každé veliko-
noèní svátky byl uskuteènìn zájezd 
na Chopok, který zajiš�oval Èestmír 
Matìj z"Proskovic.

Tento stav vydržel do konce 60 let. 
Je nutno vzpomenout na jména Jan 
Šindel, Slávek Folta, Franta Kutáè, 
Antonín Jakubek, Evžen Ševèík 
a"další. Na Nové Bìlé to byl Mirek 
Sýkora a v"Proskovicích Èes�a 
Matìj.

V"roce 1970 se starobìlští lyžaøi 
rozhodli poøádat lyžaøské zájezdy 
jenom pro Starobìláky. (Tito spor-
tovci vytvoøili Turistický oddíl 
ve"Staré Bìlé). Zpoèátku pøevládali 
sjezdaøi, ale postupnì pøibývalo 
i"bìžkaøù.

Tento stav vydržel až do"roku 2007. 

Antonín Jakubek mìl stále vìtší 
problémy s"obsazením autobusu, 
a"tak tato mnohaletá èinnost skonèila.

Stále více starobìlských obèanù 
se"vìnuje zimním sportùm. Po roce 
1990 naši lyžaøi hojnì navštìvují 
alpská lyžaøská støediska.

Nesmíme zapomenout na povinné 
lyžaøské kurzy žákù 7.tøíd, které byly 
odbornì vedeny Jiøím Hròou, Franti-
škem Kutáèem a Zdeòkem Hajným. 
TJ Sokol Stará Bìlá taky pravidelnì 
1"x roènì poøádá lyžaøský zájezd 
pro"své cvièence.

Jiøí Hròa, František Kutáè

PLOTY – PLETIVO – OPLOCENÍ - MONTÁŽE
Hrabovská 5/39, Ostrava – Nová Bìlá, Mitrovice, 724 00

Otevírací doba: Po – Pá  8:00 -15:00 nebo po telefonické domluvì na tel.: 722!550 000

DOPRAVA ZDARMA - pøi celkovém nákupu nad 7.000 Kè, jinak 300 Kè.

PLOTY - PLETIVO - jsme firma, která se zabývá 
prodejem plotù a kompletního pøíslušenství pro!drá-
tìné ploty, jako jsou poplastovaná nebo pozinkovaná 
pletiva, lesnická a dekoraèní pletiva, chovatelské sítì, 
sloupky, vzpìry, napínací dráty, vázací dráty, napínáky, 
ostnatý drát, pøípadnì podhrabové desky. Dále nabízí-
me branky a vrata ve!všech velikostech a jiný sortiment 
na stavbu oplocení.

Dále nabízíme GARÁŽOVÁ VRATA výklopná, 
rolovací i sekèní a to jak ruèní tak s!pohonem na dálko-
vé ovládání.

Více informací naleznete na www.vrata-ostrava.cz

Prodáváme také TÚJE NA ŽIVÝ PLOT od 10 Kè.

Kompletní nabídka je na www.thuja.cz
nebo na tel.:  722!557!777

www.ploty-pletivo.cz

POPLASTOVANÉ PLETIVO KOMPAKT (ZELENÉ)

4-hrané bez zapleteného napínacího drátu,

drát prùmìru 1,65 mm, s poplastováním 2,65 mm, oko 60 mm

Výška pletiva Cena za 1m Balení Celková cena s DPH

100 cm 49 Kè 25 m 1.225 Kè

125 cm 61 Kè 25 m 1.525 Kè

150 cm 64 Kè 25 m 1.600 Kè

160 cm 73 Kè 25 m 1.825 Kè

180 cm 86 Kè 25 m 2.150 Kè

200 cm 92 Kè 25 m 2.300 Kè

Starobìlský zpravodaj »7«

REJ V!MATEØINCE Princezny, piráti, kovbojové, trio Batman-
Spiderman-Superman, ale taky Karkulka, indián, beruška, èarodìjnice, èáp, 
zajíc, tygr, motýl, káèátko èi mravenec. Ty všechny jste mohli potkat 22.ledna 
na maškarním bále mateøské školy v Blanické ulici. Dìti si zadovádìly 
s"klaunem Hopsalínem a ze školky se jim vùbec nechtìlo domù.                (jb)
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U Lípy kdysi a dnes
Totéž místo, jen o sto let jindy. Na horním snímku je restaurace U Lípy v!roce 1910 (fotku najdete v!knížce o!naší 
obci, v!pasáži o zdejších hostincích). Restaurace dostala jméno skuteènì podle!listnatého stromu, který!poblíž ní 
rostl. U zdìné budovy stojí ještì døevìná kuželna, v!níž se kdysi scházeli tøeba starobìlští ochotníci.


